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1. Procedure

Op 8 september 2010 werd bij de voorzitter van het Vlaams Parlement een verzoekschrift 
ingediend over een onderzoek naar de legaliteit van adopties van baby’s uit anonieme 
bevallingen in Frankrijk (verzoekschrift nr. 41 (2009-2010)).

Het verzoekschrift werd op 6 oktober 2010 ontvankelijk verklaard door de voorzitter van 
het Vlaams Parlement en voor verdere behandeling verwezen naar de commissie bevoegd 
voor Welzijn, Volksgezondheid, Gezin en Armoedebeleid.

De Commissie voor Welzijn, Volksgezondheid, Gezin en Armoedebeleid besprak het ver-
zoekschrift een eerste maal op 7 december 2010 en besliste (1) de heer Jo Vandeurzen, 
Vlaams minister van Welzijn, Volksgezondheid en Gezin, om uitleg te vragen over dit 
verzoekschrift en (2) het Kinderrechtencommissariaat om advies te vragen.

Op 1 maart 2011 werd dit verzoekschrift aan de agenda van de Commissie voor Welzijn, 
Volksgezondheid, Gezin en Armoedebeleid toegevoegd. De commissie had inmiddels op 
11 februari 2011 van de heer Jo Vandeurzen, Vlaams minister van Welzijn, Volksgezond-
heid en Gezin, een antwoord ontvangen op dit verzoekschrift. Het Kinderrechtencommis-
sariaat had advies uitgebracht op 1 februari 2011 (Parl. St. Vl. Parl. 2010-11, nr. 928/1).

2. Inhoud van het verzoekschrift 

In het verleden werden ‘ongewenst’ zwangere meisjes door bijvoorbeeld bepaalde zuster-
congregaties naar Frankrijk gebracht om er anoniem te bevallen en hun kind af te staan, 
zelfs als de moeders hun kindje wilden behouden. Volgens de Franse wetgeving had de 
moeder het recht op een respijttermijn van drie maanden (nu twee maanden) om alsnog 
de baby te erkennen. De baby moest in die tussenperiode ofwel naar een tehuis ofwel naar 
een opvanggezin tot hij/zij geadopteerd kon worden. Uit getuigenissen blijkt dat reeds na 
enkele dagen moeder en kind apart terug naar België werden gebracht, waarna de adop-
tieprocedure voor het kind direct werd ingezet. De Franse adoptiewetgeving werd met 
andere woorden niet gerespecteerd.

De verzoeker wenst meer transparantie te krijgen in de adoptie door erkende adoptiedien-
sten van kinderen uit anonieme bevallingen en de legaliteit ervan te toetsen en stelt een 
aantal concrete vragen, waaronder: waarom heeft Kind en Gezin dergelijke adopties nooit 
aangeklaagd, en zijn dergelijke adopties nog altijd mogelijk?

3. Bespreking

Mevrouw Vera Van der Borght noemt het antwoord van minister Vandeurzen mager 
omdat het niet ingaat op de kern van de zaak, namelijk dat anonieme bevallingen zoveel 
jaar later voor problemen zorgen. De verzoeker verwacht geen ambtelijk antwoord maar 
een inspanning om alle mogelijke informatie te achterhalen. Minister Vandeurzen gaat in 
zijn antwoord niet in op de emotionele noden van de verzoeker. Ze suggereert de verzoe-
ker uit te nodigen voor een hoorzitting om van hem/haar te vernemen welke stappen nog 
mogelijk zijn.

Mevrouw Vera Jans omschrijft het antwoord van de minister als ter zake en duidelijk. Zij 
voegt daaraan toe dat ze zich als Vlaams parlementslid onmogelijk kan uitspreken over de 
wetgeving in Frankrijk. Ze beaamt dat ook in België stemmen opgaan om discreet beval-
len mogelijk te maken, maar benadrukt dat dit een federale materie is. Om die redenen 
twijfelt ze of  een hoorzitting met de verzoeker aangewezen is, waarmee ze geen afbreuk 
wil doen aan het belang van de problematiek.

Mevrouw Else De Wachter zegt dat de minister in zijn duidelijk en uitgebreid antwoord 
niet ontkent wat vroeger gebeurde. Tegelijk kan ze begrip opbrengen voor de opmerking 
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van mevrouw Van der Borght dat het antwoord niet tegemoetkomt aan de emotionele 
behoeften van de verzoeker. Ze suggereert niet alleen de verzoeker in kennis te stellen van 
het antwoord van minister Vandeurzen, maar ook het federale niveau.

Mevrouw Katrien Schryvers zegt dat de minister deze schrijnende situaties niet ontkent, 
maar in een actueel tijdskader plaatst. De vraag is wat het Vlaamse niveau nog kan doen 
aangezien er maar weinig gegevens meer beschikbaar zijn. De spreekster brengt begrip 
op voor de levensgrote vragen waarmee alle betrokkenen zitten. In de Kamer zijn enkele 
wetsvoorstellen over anoniem bevallen ingediend. Daartegenover staat evenwel het recht 
van elk kind om zijn ouders te kennen. Het wordt een delicate evenwichtsoefening om 
deze problematiek in de toekomst onmogelijk te maken. Ze stemt in met de suggestie van 
mevrouw De Wachter.

De heer Tom Dehaene wijst erop dat de verslaggever gemeenschapssenator is.

Mevrouw Vera Van der Borght zegt dat enkele adoptiediensten, die indertijd anonieme 
bevallingen en adopties regelden, nog actief  zijn. Ze stelt voor die diensten te vragen of ze 
nog over informatie beschikken.

Mevrouw Mieke Vogels vermoedt dat de enige bron van informatie de archieven van de 
kloosterordes zijn. Het is rekenen op de bereidheid van kloosterordes om hun archieven 
openbaar te maken. Ze benadrukt afsluitend dat het probleem evolueert: wat met kinde-
ren van een draagmoeder? Discreet bevallen is weliswaar een federale bevoegdheid maar 
niets belet het Vlaams Parlement om van gedachten te wisselen over dit onderwerp. 

Mevrouw Cindy Franssen antwoordt haar dat het federale niveau begaan is met de evolu-
tie van dit probleem. Er zijn talrijke wetsvoorstellen. Er wordt van gedachten gewisseld en 
draagvlak gecreëerd. 

4. Conclusie

De aanwezige leden stemmen in met het voorstel van de heer Tom Dehaene, commissie-
voorzitter, om het antwoord van de Vlaamse Regering en het advies van het Kinderrech-
tencommissariaat aan de indiener van het verzoekschrift en aan de bevoegde commissie 
van het federale parlement te bezorgen. 

Tom DEHAENE,
voorzitter

Cindy FRANSSEN,
verslaggever
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BIJLAGE:

Antwoord van de Vlaamse Regering 
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